
۴
w w w . F D N . I R

چهارشنبه ۲۸ تیر 1۴۰۲   شماره 391۶

دانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n e

کارتاعتباریپژوهانهبههمهاعضایهیاتعلمیتعلقمیگیرد

محمدعلی زلفی گل، وزیر علوم برخی از اقدامات مهم انجام شده در این وزارتخانه را 

برشمرده و عنوان کرد: »اولویت های وزارت علوم را در خصوص بنیاد نخبگان مشخص 

کردیم. با توجه به مشورت ها و با توسل به پنج تن آل عبا، ۵ اولویت اساسی در این 

خصوص معرفی شده است.« او گفت: »نظام سنجش و آموزش جدیدی تعریف شده 

و پایه های تشویقی استادان را ۶۰ پایه ارتقا داده ایم. در هیات امنا مصوب کردیم برای 

تولید دانش بنیان ۶۰ پایه فعالیت های فناورانه و نوآورانه براساس قانون جهش تولید 

تعریف شود. همچنین درخصوص پژوهانه دستورالعملی تنظیم کرده ایم که در آن 

برای هر عضو هیات علمی کارت اعتباری پژوهانه تعریف می شود.« زلفی گل از بودجه 

اختصاصی برای آزمایشگاه ها و امتیازاتی برای برخی المپیادی های مدال آور در رشته های 

علوم پایه گفت و افزود: »از طریق معاون علمی و فناوری ریاست جمهوری با بنیاد ملی 

نخبگان به دانشجویان بورسیه داده شده و اگر دانشجویان مدال آور پویایی خود را حفظ 

کنند، هیات علمی می شوند. این اقدام در راستای ممانعت از خروج نخبگان است.« 

شیبمنفیتمایلدانشمندانجوانبهعضویتدرهیاتعلمیدانشگاه

رسول جلیلی، رئیس دانشگاه صنعتی شریف چالش های اصلی دانشگاه را مطرح کرد 

و گفت: »فرسودگی و ناایمن بودن آزمایشگاه ها، شیب منفی تمایل دانشمندان جوان 

کشور به عضویت در هیات علمی دانشگاه، مشکلات بودجه ای، کمبود خوابگاه های 

دانشجویی، و معضل نگهداشت نیروی انسانی متخصص و کارآمد ازجمله چالش ها و 

دغدغه های اصلی است که در دانشگاه شریف با آن مواجه هستیم.« وی گفت: »اگر 

دولت بتواند در جهت حل معضلات دانشگاه گام های اساسی و موثری بردارد و موانع 

قانونی و تنگناهای مالی را رفع کند، این قول را خواهیم داد که شاهد ارتقا سریع تر 

جایگاه دانشگاه صنعتی شریف و صعود چشمگیر این دانشگاه در رنکینگ های جهانی 

و ان شاءالله کسب رتبه دورقمی خواهیم بود.« وی افزود: »انعقاد ۱۱۵ قرارداد ارتباط با 

صنعت به ارزش تقریبی ۱۱۸ میلیارد تومان، انعقاد تفاهمنامه همکاری با شرکت گل گهر، 

گلرنگ، شمس پاسارگاد و چندین مجموعه صنعتی بزرگ دیگر، برخی از اقدامات و 

دستاوردهای دانشگاه در حوزه ارتباط با صنعت است.« 

زمینهمصونیتشرکتکنندگاندرگفتوگوهایآزادفراهممیشود

عبدالکریم بهجت پور، قائم مقام رئیس هیات حمایت از کرسی های نظریه پردازی، نقد و مناظره 

شورای عالی انقلاب فرهنگی در گفت وگو با »مهر« گفت: »ولی به طور قطع ما وارد گفت وگوهای 

علمی در زمینه های مختلف که دانشمندان بخواهند خواهیم شد، تمرکز نیز بر روی مناظرات 

اساتید خواهد بود.« 

بهجت پور درباره فراهم شدن زمینه مصونیت شرکت کنندگان در گفت وگوهای آزاد گفت: »ما 

باید خطوط قرمز را برای کسانی که وارد این چهارچوب می شوند تقلیل دهیم. گفت وگوهایی که 

در این مجموعه صورت می گیرد باید همراه با آزادی عمل و اختیارات بیشتر و آزادی پس از بیان 

باشد.« او افزود: »از لوازم نشست های گفت وگوی آزاد این است که پس از آن، تاثیری در رفتار با 

چنین شخصی ایجاد نشود. یکی از جلسات خوبی که در دبیرخانه هیات حمایت از کرسی های 

نظریه پردازی با حضور مسئولان دستگاه امنیتی و قضایی برگزار شد این بود که عنوان کردیم، 

انتظار ما این است که تضمینی در این زمینه از سوی دستگاه های متبوع آنها انجام شود تا هیات 

با دست باز شرایط را برای چنین گفت وگوهایی فراهم کند.«

  نیمکت خبر

مهـدی طلائـی، مدیـر مرکـز رشـد دانشـگاه رازی کرمانشـاه در گفت وگـو 

بـا »فرهیختـگان« اظهـار کـرد: »در مرکـز رشـد دانشـگاه رازی بیـش از 

۸۵ درصـد از ایده هـا از سـمت دانشـگاهیان اسـت کـه شـامل اعضـای 

هیات علمـی و دانشـجویان می شـود. اعضـای برخـی از هسـته های 

فنـاور کامـلا دانشـجویان هسـتند و برخـی دیگر ترکیبی از دانشـجویان و 

اعضـای هیات علمـی هسـتند کـه از نظر من این دسـته موفق ترند. حدود 

۵۸ تیـم دانشـجویی در مرکـز رشـد دانشـگاه رازی کرمانشـاه مشـغول بـه 

فعالیـت هسـتند.« 

وی افـزود: »یکـی از مشـکلات دانشـگاه ها ایـن اسـت کـه مراکـز رشـد 

درگاه ورود ایده هـا نیسـتند؛ بـه همیـن دلیـل مـا در هـر دانشـکده مراکـز 

تخصصـی بـا عنـوان مراکـز نـوآوری و کارآفرینـی راه انـدازی کرده ایـم کـه 

فضـای فعالیـت اشـتراکی در آن مهیـا اسـت و دانشـجویان می تواننـد 

مباحـث ایده پـردازی را در ایـن مراکـز یـاد گرفتـه و عملیاتـی کننـد، و پس 

از رشـد و بلـوغ در ایـن حـوزه وارد مراکـز رشـد شـوند.« 

طلائـی بـا اشـاره بـه عـدم اسـتقبال برخـی دانشـجویان از مراکـز رشـد و 

فعالیت هـای نوآورانـه بیـان کـرد: »بسـیاری از دانشـجویان فضـای مرکـز 

رشـد را نمی شناسـند و اطلاع رسـانی ها در ایـن زمینـه ضعیـف اسـت. 

سیسـتم های هدایتـی و حمایتـی مراکـز رشـد در خدمت رسـانی بـه 

دانشـگاهیان کـم کاری کرده  انـد. بـا اینکـه در زمینـه تلاش هـای خوبـی 

انجـام شـده اسـت امـا بـاز هـم جـای کار دارد.« 

وی در ادامـه گفـت: »در راسـتای معرفـی مراکـز رشـد و جـذب مشـارکت 

دانشـجویان مراکز نوآوری و کارآفرینی را در پنج دانشـکده دانشـگاه رازی 

تشـکیل داده ایـم. همچنیـن برگـزاری دوره های انگیزشـی و سـمینارهای 

آشـنایی بـا خدمـات مرکـز رشـد از دیگـر اقدامات مـا در این زمینه اسـت. 

به طـور کلـی اگـر مـا بـرای دانشـجویان درحـوزه فنـاوری جذابیـت ایجـاد 

کنیـم، شـاهد افزایـش مشـارکت آنـان در مراکز رشـد خواهیـم بود.« 

جذابیتایجادکنیمپایدانشـــجویانبهمراکزرشدبازمیشود

نعمت هدایت، رئیس مرکز نوآوری و رشد دانشگاه محقق اردبیلی با اشاره به مشارکت دانشجویان در 

ایده پردازی های مراکز رشد گفت: »مرکز رشد ما زیرنظر دانشگاه محقق اردبیلی قرار دارد و بالای 7۰ 

درصد از ایده هایی که مطرح می شود از سمت فارغ التحصیلان دانشگاه است یا اساتید با تشکیل 

یک تیم دانشجویی ایده خود را به مرکز رشد ارائه داده اند.« 

وی افزود: »در ســـال های اخیر و بعد از ویروس کرونا میانگین حضور و مشـــارکت دانشجویان در 

مراکز رشـــد افزایش داشـــته اســـت، زیرا در زمان پیک کرونا تمام آموزش ها و بسیاری از شغل ها 

به صورت مجازی انجام می شـــد و امکان حضور فناوران و دانشجویان در محیط مراکز رشد وجود 

نداشـــت، البته این بازه زمانی مزایایی ازجمله رشد فناوری  در حوزه  IT و هوش مصنوعی داشت. 

به طورکلی در سال گذشته شاهد رشد تصاعدی مشارکت دانشجویان در مراکز رشد بودیم، البته 

مدیریت این حوزه در دانشـــگاه ها متفاوت اســـت  و نیاز داریم از طریق ایجاد ایده ها به موضوع 

فناوری و اشـــتغال دانشجویان توجه بیشتری شود.« هدایت با اشاره به تعداد تیم های دانشجویی 

در مرکز رشـــد دانشـــگاه محقق اردبیلی گفت: »در مرکز رشد دانشگاه محقق اردبیلی ۱7۰ شرکت 

و پیش هســـته فناوری حضور دارند که از این تعداد 7۰ درصد آنها اســـاتیدی هســـتند که یک تیم 

دانشجویی را تشکیل دهند و حمایت می کنند.« رئیس مرکز نوآوری و رشد دانشگاه محقق اردبیلی 

بیان کرد: »عدم آگاهی کامل دانشـــجویان از حضور مراکز رشد در دانشگاه ها در برخی موارد باعث 

منجر به حضور نیافتن آنها در فعالیت های فناورانه اســـت، این مســـاله مستلزم آن است که فرهنگ 

نوآوری و فناوری را بین دانشجویان ترویج و اطلاعات جامعی از ساختار مراکز رشد را به دانشجویان 

ارائه دهیم؛ با این روند دانشجویان به صورت خودجوش وارد حوزه فناوری خواهند شد.« 

مشارکتدانشجویاندرمراکزرشدبعدازکرونا
افزایشداشتهاست

علی علیپور، مشاور رئیس مرکز رشد دانشگاه صنعتی خواجه نصیر طوسی گفت: »درصد وجود ایده های 

دانشجویی در مراکز رشد بستگی به ترویج بحث های نوآوری و فناوری در دانشگاه ها دارد، تجربه ما 

در دانشـــگاه خواجه نصیر نشـــان داده که بسترسازی در این زمینه باعث شده ۸۰ درصد مراجعان ما 

در مرکز رشد از دانشجویان باشند.« وی افزود: »در ابتدا برای دانشجویان کلاس های توانمندسازی و 

ایده پردازی برگزاری کردیم، پس از آن دانشجویان شروع به تیم سازی و ایده پردازی کردند و درنهایت 

در مراکز رشد و نوآوری پذیرش شدند. ایده برخی تیم ها با شکست مواجه  شد و برخی به تولید محصول 

 رســـیدند.« علیپور با اشاره به آمار کشوری از درصد مشارکت دانشجویان در مراکز رشد بیان کرد: »از 

آمار کشوری مشارکت دانشجویان اطلاعی ندارم، اما همان طور که گفتم ۸۰ درصد افرادی که ورودی 

مرکز رشد دانشـــگاه خواجه نصیر بودند، از جامعه دانشجویی هستند، البته به واسطه ویروس کرونا 

و تعطیل شـــدن دوره های آموزشـــی این درصد در سال های اخیر کاهش داشته است، اما تقریبا 3۰ 

تا 4۰ درصد اســـتارتاپ های مرکز رشد دانشگاه خواجه نصیر از دانشجویان هستند.« وی ادامه داد: 

»درحال حاضر مرکز رشـــد دانشگاه خواجه نصیر ۱۰ هســـته فناور یا تیم دانشجویی و 24 شرکت از 

جمعیت دانشـــگاهیان دانشگاه خواجه نصیر حضور دارند.« مشاور رئیس مرکز رشد دانشگاه خواجه 

نصیر با اشاره به عدم استقبال برخی دانشجویان از فعالیت های نوآورانه گفت: »دلیل عدم استقبال 

دانشجویان از بسترهای فناورانه مربوط به آموزش است، زیرا بسیاری از دانشجویان اطلاعی از وجود 

مراکز رشـــد در فضای دانشگاهی ندارند و دانشجویانی هم که از این بستر باخبر بوده اند، با ساختار 

و جزئیات آن آشنایی نداشتند. این چالش نیازمند برگزاری جشنواره و کلاس های توانمندی در این 

حوزه است. دانشجویان باید بدانند نقطه شروع فعالیت های نوآوری و فناوری کجاست.« 

دانشجویانازوجودبسترهایفعالیت
فناورانهبیاطلاعند

امین جان قربانی، مدیر مرکز رشـــد پارک علم و فناوری دانشـــگاه سمنان با اشاره به درصد ایده های 

دانشجویی در مراکز رشد گفت: »این مساله در مراکز رشد درصد متفاوتی دارد، اما ما یک مرکز رشد 

دانشگاهی هستیم. رئیس دانشگاه سمنان نیز معتقد است مسیر توسعه و پیشرفت دانشگاه از مرکز 

رشـــد می گذرد. تمام تلاش مان این است که فرهنگ نوآوری و ایده پروری را بین دانشجوها و اساتید 

هیات علمی گســـترش دهیم و در این راستا تیم های فناوری که به مرکز رشد ما مراجعه می کردند در 

گام اول اساتید دانشگاه بودند، زیرا دانشجویان در مقطع لیسانس به مرحله ایده پروری نرسیده اند یا 

ایده های خامی دارند. به همین دلیل بهترین اقدام این است که با محوریت یک استاد وارد مرکز رشد 

شوند. به همین دلیل حضور فارغ التحصیلان و اساتید هیات علمی در مرکز رشد دانشگاه سمنان بیشتر 

مشاهده می شد.« وی بیان کرد: »تاسیس مراکز نوآوری و فناوری در دانشکده ها ایده  جدیدی است 

که دانشگاه سمنان به جهت توسعه فعالیت ها ایجاد کرده، حضور در این مراکز بسیار آسان تر است و 

دانشجویان بدون حضور در پارک علم و فناوری می توانند ایده هایشان را در قالب مراکز نوآوری تحت 

امکاناتی که دانشکده ها فراهم کرده اند، پرورش دهند و همان خدماتی که در اختیار واحدهای فناور 

گذاشته می شود به هسته های دانشجویی ارائه خواهد شد. دانشجویان به محض دستیابی به مرحله 

رشد ایده هایشان در پارک علم و فناوری پذیرش می شوند. معمولا بازوی شرکت هایی که ثبت می شوند 

دانشـــجویان هستند، حتی اگر با محوریت یک استاد دانشگاه باشند. ایده اصلی شکل گیری مراکز 

رشد و پارک های علم و فناوری دانشگاهی این است که بستر به منصه ظهور رساندن توانمندی های 

تئوریک باشـــد، قطعا یک استاد به تنهایی نمی تواند این کارها را انجام دهد و به دانشجویان نیازمند 

است.« جان قربانی با اشاره به برگزاری کلاس های آموزشی برای دانشجویان متقاضی حضور در مراکز 

رشد گفت: »ما سعی می کنیم در مرحله اول مراجعه دانشجویان به کارشناس مرکز رشد، قبل از ارائه 

ایده آنها، جلسات مشاوره ای برای دانشجویان برگزار کنیم که بتوانند مسیر خود را انتخاب کنند.« مدیر 

مرکز رشد پارک علم و فناوری دانشگاه سمنان درخصوص میزان استقبال دانشجویان از فعالیت های 

دانش بنیان و فناوری اظهار کرد: »دانشجویان در فضایی که بستر مناسب فراهم باشد، از این دست 

فعالیت ها استقبال می کنند و ایده هایی که در سطح دانشجویی ارائه می شود بسیار جاه طلبانه است. 

یکی از وظایف مراکز رشد این است که ایده های دانشجویان را تا جایی که می تواند به واقعیت نزدیک 

کند. فضای بازار را به آنها نشان دهد، هدف مراکز رشد این است که منتورینگی که سعی دارد ایده را 

در قالب هسته های فناور به محصول برساند، راهبری کند. ایده های دانشجویی زیاد است اما شاید 

بتوان گفت ایده های موفق کم هستند که این مساله ای طبیعی است. 

محوریتاساتیدامکانبهتریبرایفعالیت
نوآورانهدانشجویانفراهممیکند

حمزه سالی پور،  مدیر مرکز رشد دانشگاه ایلام در گفت وگو با »فرهیختگان« 

گفت: »تحصیلات تکمیلی در این دانشگاه ضعیف است و به همین دلیل 

ظرفیت دانشـــگاه ایلام با دیگر دانشگاه ها متفاوت است. ایده هایی که از 

ســـمت دانشجویان در مرکز رشد ارائه می شود پختگی لازم را ندارد و اکثرا 

دانشجویان کارشناسی هستند. به همین دلیل ما سعی می کنیم ایده های 

فناوران اســـتان را بپذیریم و درکنار آن حمایت خود را از دانشجویان ادامه 

می دهیم تا به سطح قابل قبولی برسند و در آینده ایده  خود را پرورش دهند.« 

وی در ادامه بیان کرد: »در مرکز رشد دانشگاه ایلام، اعضای هیات علمی، 

فارغ التحصیـــلان و دانشـــجویان بیـــش از ۶۰ درصـــد در ایده پردازی و 

فعالیت های فناورانه فعالیت داشـــتند و تقریبا 3۰ تیم دانشگاهی در این 

مرکز رشد مستقر هستند.«سالی پور با اشاره به عدم استقبال دانشجویان 

از فعالیت های فناورانه اظهار کرد: »در مساله عدم استقبال دانشجویان از 

فعالیت های فناورانه مخصوصا در مراکز رشد دلایل متفاوتی وجود دارد، در 

ابتدا افراد در چارت سازمانی مراکز رشد باید حرفه ای باشند که این موضوع 

درحال حاضر مشاهده نمی شود و نیروهای خوبی که بتوانند به دانشجویان 

در مسیر فناوری، ایده پردازی و تولید محصول مشاوره بدهند در مراکز رشد 

حضور ندارند. همچنین زیرســـاخت های مطلوبی در مراکز رشد مخصوصا 

در اســـتان های محروم وجود ندارد.« وی افزود: »موضوع فناوری و نوآوری 

باید از دانشـــکده ها شروع شود، درحالی که بیشتر فضای مقاله نویسی و 

پژوهش در دانشـــگاه ها حاکم است و به مساله فناوری پرداخته نمی شود. 

برای مثال رشته مهندســـی در تمام دانشگاه های کشور به صورت تئوری 

تدریس می شـــود و شیوه ای که در دنیا اجرا می شود کاملا متفاوت است. 

در کشـــور ما دانشجویان ۱4۰ واحد مهندسی می گذرانند که ۱3۰ واحد 

آن تئوری اســـت. این مساله یعنی دانشجوی رشته مهندسی درواقع صرفا 

ادبیات مهندسی یاد گرفته است و نمی توان از او انتظار ایده های فناوری 

داشت، درواقع شیوه های تدریس در دانشگاه باید بازنگری شود.« 

افزایشمشـــارکتدانشجویانمستلزمبازنگریشیوههایتدریساست

مدیرانمراکزرشددرگفتگوبا»فرهیختگان«وضعیتمشارکتدانشجویان
درفعالیتهایفناورانهدانشگاههارابررسیکردند

 افزایش مشارکت دانشجویان 
 مستلزم بازنگری 

شیوه های تدریس
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